
هر روز اخب�ار تازه تري از اكس�ير ش�فابخش 
سلول هاي بنيادي منتشر مي ش�ود. محققان 
معتقدند پتانس�يل درمان بيش از ۷۰بيماري با 
استفاده از سلول هاي بنيادي وجود دارد. آنطور 
كه مرتضي ضرابي، مديرعامل بانك سلول هاي 
بني�ادي خ�ون بندناف روي�ان گفته اس�ت ما 
سالانه به انجام حدود 3هزار پيوند سلول هاي 
بنيادي خون س�از يا همان پيوند مغز استخوان 
نياز داريم در حالي كه در كش�ور طي۱۰س�ال 
گذش�ته تنها حدود 3 هزار و 5۰۰ پيوند انجام 
شده اس�ت. يعني فقط يك دهم نياز كشور را 
مراكز پيوند داخلي توانس�تند پوشش دهند.

 
مديرعامل بانك سلول هاي بنيادي خون بند ناف 
رويان مي گويد: »امروز در زمره ۱۰كش��ور برتري 
هستيم كه دانش سلول هاي بنيادي را در اختيار 
دارند.« سلول هاي بنيادي در آن واحد دو ويژگي 
مهم دارند؛ يك اينكه قدرت تكثير و خودنوع زايي 
دارند، يعني مي توانند س��لول مشابه خود را توليد 
و همچني��ن مي توانند به س��لول هاي ديگر تمايز 

پيدا كنند. 
 اكسير شفابخش

خون موجود در بند ناف و جف��ت يكي از منابعي 
است كه مملو از سلول هاي بنيادي است و به همين 
دليل بانك هاي خون بندناف در دنيا شكل گرفته 
است. به گفته عضو هيئت علمي پژوهشگاه رويان 
جهاد دانش��گاهي خون موجود در بند ناف حجم 
۸۰تا ۲۰۰ميلي ليتر دارد و در زمان زايمان س��ه تا 
پنج دقيقه زمان طلاي��ي داريم، وقتي نوزاد متولد 
شد خون بند ناف را جمع آوري كنيم.  حجم خوني 
كه در زايمان طبيعي گرفته مي شود، بيشتر است. 
به همين خاطر خانواده هايي كه مي خواهند حتماً 
خون بند ناف را جمع آوري كنند بهتر است، زايمان 
طبيعي انجام دهند. اما اينكه تا چه زماني اين ذخيره 
قابل استفاده است، بايد گفت: در حال حاضر گفته 
مي شود، امكان نگهداري خون بند ناف تا ۲۰- ۲۵ 

سال وجود داد. 
 احتمال تطابق ژنتيكي غيرخويشاوندان

در پيوند فرد دهن��ده و گيرنده از نظر ژنتيكي بايد 
با هم تطبيق داشته باش��ند. ضرابي مي گويد: »از 
نمونه هاي خون بند ناف رويان ح��دود ۳۰پيوند 

انجام داده ايم كه بيش��تر در زمينه بيماران مبتلا 
به اخت��لالات خوني ب��وده اس��ت. همچنين اين 
ش��انس وجود دارد كه نمونه خون بن��د ناف افراد 
غيرخويش��اوند را در صورت تطابق ژنتيكي براي 
افراد استفاده كنيم. خوشبختانه در كشور شرايط 
طوري اس��ت كه بس��ياري افراد از نظر ژنتيكي با 

يكديگر تطبيق دارند.«
 درمان ۷۰ بيمار با يك دارو 

آنطور كه ضرابي مي گويد در كنار بيماري هاي خوني 
با سلول هاي بنيادي خون بند ناف قابل درمان است. 

در دنيا در م��ورد خيلي بيماري ه��ا در حال انجام 
كار تحقيقاتي هس��تند، زي��را محققين معتقدند 
پتانس��يل درمان بيش از ۷۰بيماري با استفاده از 
سلول هاي بنيادي وجود دارد. در دنيا تلاش مي شود 
براي بيماران اوتيسم، سكته مغزي و سكته قلبي 
كارآزمايي باليني با استفاده از سلول هاي بنيادي 
را انجام  دهند. مديرعامل بانك خون بند ناف رويان 
تأكيد مي كند:»به نظر مي رس��د در يكي دو سال 
آينده بتوانيم براي درمان بخشي از اين بيماري ها 
از سلول هاي بنيادي استفاده كنيم. سال گذشته 

كارآزمايي باليني را در كش��ور روي كودكاني كه 
دچار فلج مغزي هستند، ش��روع كرديم. اين كار 
روي ۱۲۰كودك انجام گرفت و سلول هاي بنيادي 
خون بند ناف را در يك مرحله به آنها تزريق كرديم. 
نتايج فاز اول بسيار خوب بود و فاز دوم از اول دي ماه 
شروع شده است و اميدواريم با نتايج آن امكان ارائه 
خدمات به همه بيماران فلج مغزي صورت بگيرد.«

بند ناف نوعي س��لول بنيادي دارد به نام س��لول 
بنيادي ميزانش��يمي؛ اين س��لول ها مي توانند به 
سلول هاي ماهيچه اي، استخواني و عصبي تبديل 
شوند. چيزي كه در حال حاضر براي بيماران فلج 
مغزي از آن استفاده مي شود.  وي مي افزايد: »البته 
نتايجي كه گرفتيم متفاوت بوده و به عنوان مثال در 
بيماري تكلم او بهتر شده، در بيماري ديگر بينايي 
بهبود يافته و آنچه در دنيا براي بهبود بيماران فلج 
مغزي با استفاده از سلول هاي بنيادي صورت گرفته 

نتايج بسيار اميدبخشي داشته است.«
بنا به تأكيد ضرابي، در دنيا خون بندناف را بعد از تولد 
نوزادان نارس بلافاصله به خود آنها تزريق كردند و 
متوجه شدند بهتر ش��ده، مثلًا عوارض تنفسي و 
عصبي كمتر شده است. در ايران هم اين كار در يكي 
از بيمارس��تان هاي تهران آغاز شده تا دريچه هاي 

تازه اي رو به درمان اين نوزادان گشوده شود. 
البته به جز خون بند ناف ساير ضمائم زايماني هم 
قابل استفاده است؛ ضمائم زايماني به جز خون بند 
ناف شامل خود بندناف، جفت و پرده جنيني است. 
پرده جنيني يك زخم پوش بسيار خوبي است كه 
مي تواند در س��وختگي و زخم پ��اي ديابتي مورد 

استفاده قرار گيرد. 
 انجام يك ده�م پيوندهاي م�ورد نياز در 

كشور
هزينه هاي پيوند زياد است. همين موجب شده تا به 
رغم نياز ما به انجام  سالانه ۳هزار پيوند سلول هاي 
بنيادي خون ساز يا همان پيوند مغز استخوان، در 
كشور طي۱۰ سال گذشته تنها حدود ۳ هزار و ۵۰۰ 

پيوند انجام شود. يعني فقط يك دهم نياز كشور !
مديرعامل بانك خون بند ناف رويان مي گويد:»هر 
پيوند در حال حاضر ۶۰-۷۰ ميليون تومان هزينه 
دارد و اين هزينه براي بيمار تقريباً رايگان است و 
به همين دليل بسياري از بيمارستان ها زيربار اين 

هزينه نمي روند.«

| روزنامه جوان |  ش��ماره 5567

884984403سرويس اجتماعي | جم��ادي الاول 1440   8  | سه ش��نبه 25 دي 1397 

ديوان عدالت اداري امتيازهاي خلاف را لغو مي كند، هيئت امناي دانشگاه ها به انحاي ديگر همان امتيازها را برقرار مي كنند

تعقيب و گريز يك رانت دانشگاهي!

دادستان كل: ادعاي اسماعيل بخشي كذب محض بود

عمل پيوند سلول هاي  بنيادي در کشور 
يک دهم نياز واقعي است

۷۰ بيماري با سلول هاي بنيادي درمان مي شود و ايران در زمره ۱۰ كشور برتر دانش سلول هاي بنيادي است. با اين حال،  سالانه به حدود 3هزار پيوند 
سلول هاي بنيادي خون ساز نياز داريم، اما طي۱۰سال گذشته تنها حدود 35۰۰ پيوند انجام شده است

امكان انتقالي به هر 

عليرضا سزاوار
دانشگاهي، امكان   گزارش  2

و  رش�ته  تغيي�ر 
اكنون ه�م تخفيف قاب�ل توج�ه؛ از تازه ترين 
امتيازهايي است كه خانواده اعضاي هيئت علمي 
از آن برخ�وردار هس�تند، اما اي�ن تخفيف در 
ش�هريه ها مدام با لغو دي�وان عدال�ت مواجه 
مي شود. دانش�گاه ها هم البته كم نمي آورند و 
مج�دداً اين امتي�از را ب�ه نحوي ديگ�ر برقرار 
مي كنند. اين امتيازها در اصل بايد به اقشار كمتر 
برخوردار داده شود نه كس�اني كه برخوردار از 
امتي�ازات فراوان�ي در جاه�اي ديگ�ر و ب�ه 
مناس�بت هاي گوناگ�ون ديگ�ر هم هس�تند. 
ايجاد امتيازهايي ب��راي فرزندان كس��اني كه در 
بالاترين درجه علمي قرار دارند و حقوق مناسبي هم 
دريافت مي كنند و براي همه موارد ضروري زندگي 
امتيازهايي به آنها تعلق گرفته، منتقدان زيادي دارد.  
در سال هاي اخير هيئت امناهاي دانشگاه ها قدرت 
زيادي پيدا كردند و سياس��تگذاري هاي عجيبي 
انجام دادن��د. تصويب كردن س��هميه هايي براي 
فرزندان و همسران اعضاي هيئت علمي نمونه اي از 

اين سياستگذاري هاست. 
 تهران، اميركبير و شريف، پيشقراول

در همين راستا هيئت امناي دانشگاه صنعتي شريف، 
در ۲۱اسفند ۸۶ قانوني تصويب كرد كه براساس آن 

فرزندان هيئت علمي اين دانشگاه اگر در دوره هاي 
شهريه اي يعني شبانه يا پرديس قبول شوند، به آنها 
۳۰ تا ۵۰ درصد در پرداخت ش��هريه تخفيف داده 
خواهد شد.   پيش از دانشگاه شريف، هيئت امناي 
دانشگاه تهران در  سال ۸۵ و همچنين هيئت امناي 
دانشگاه صنعتي اميركبير در  سال ۸۴ چنين قوانيني 
براي تخفيف ۳۰تا ۵۰درصدي شهريه به فرزندان و 

همسران هيئت علمي را مصوب كرده بودند. 

 مخالفت ديوان با امتيازهاي نابجا
ديوان عدالت اداري نيز همه اين قوانين را بار ديگر 
باطل اعلام كرد. در متن رأي ش��ماره ۷۱۴ هيئت 
عمومي ديوان عدال��ت اداري كه ابلاغ ش��ده بود: 
»تمامي افراد موظف به پرداخت شهريه هستند و 
براي اشخاصي كه توانايي پرداخت ندارند، ترتيباتي 
براي پرداخت وام به آنان پيش بيني شده است. با 
توجه به مراتب فوق، از آنجا ك��ه مصوبات مربوط 

به تخفيف شهريه، خارج از حدود اختيارات قانوني 
هيئت امنا بوده و مغاير با م��اده )۵۰( قانون برنامه 
چهارم توسعه به تصويب رس��يده است، بنابراين 
طبق ماده ۳۸ قانون ديوان عدال��ت اداري، ابطال 

مصوبات مورد اشاره مورد استدعاست.«
تصويب چنين قوانيني توسط هيئت امناي دانشگاه، 
محدود به دانشگاه هاي پايتخت نيست و برخي ديگر 
از دانشگاه هاي كشور هم در سال هاي گذشته براي 
رفاه فرزندان هيئت علمي قوانيني تصويب كردند و 
اين روند همچنان ادامه دارد. هيئت  امناي دانشگاه 
يزد، دانش��گاه علوم پزشكي ش��هيد صدوقي يزد، 

دانشگاه كاشان و البته اين ليست بلند بالاست. 
در تازه ترين مورد هم حدود يك م��اه قبل، ديوان 
عدالت اداري با ابطال بخشي از يك مصوبه هيئت 
امناي دانشگاه تهران با كاهش شهريه اين دانشگاه 
براي همس��ران و فرزندان اعضاي هيئت علمي و 
كاركنان آن مخالفت كرد.  شواهد نشان مي دهد، 
دانشگاه ها همچنان با تكيه آيين نامه هاي مختلف، 
امتيازهاي متعددي به وابستگان شان اهدا مي كنند. 
وجود نهادهاي مختلف در سياستگذاري آموزش 
عالي به اين ن��وع تبعيض ها دامن زده اس��ت. در 
صورتي كه در اين زمينه تجديدنظر نشود، همچنان 
ميدان براي جولان سوء استفاده كنندگان باز خواهد 
بود و در آينده امتيازهاي بيشتري هم نصيب ويژه ها 

خواهد شد. 

اس�ماعيل بخشي! 

نيره ساري
كارگر بازداشت شده    قضايي

هفت تپه كه چندي 
پيش ادعا كرده بود در دوره بازداش�ت موقت، 
شكنجه ش�ده اس�ت، واكنش هاي زيادي را به 
همراه داش�ت و حت�ي معاون پيگي�ري قانون 
اساسي رئيس جمهور از وي خواست تا »هر چه 
زودتر ش�كايت خ�ود را به ص�ورت مكتوب به 

نهادهاي صالح تقديم كند.« 
حاشيه سازي هايي كه باعث شد تا رسانه هاي بيگانه 
ذوق  زده ش��وند و به زعم خود سوژه  جديدي براي 
انتقاد از وضعيت حقوق بش��ر در ايران پيدا كنند. 
موضوعي كه واكنش س��خنگوي دستگاه قضايي 
كشور را نيز در يكصد و بيست و پنجمين نشست به 
دنبال داشت و در اين باره گفت: طبق روال وزارت 
اطلاعات پيگيري مي كند و اگر خود اين فرد به قوه 
قضائيه مراجعه كند ۱۰۰درصد رسيدگي مي شود، 
اما اينكه مدعي العموم ورود مي كند يا نه خبر ندارم، 

اما با دس��تور رئيس قوه قضائيه به دادس��تان كل 
كشور در راستاي بررس��ي ادعاي شكنجه كارگر 
شركت نيش��كر هفت تپه نتيجه مشخص شد. در 
حالي كه پس از گذش��ت ح��دود ۱۰روز از ادعاي 
شكنجه شدن در دوران بازداشت، وي در جلسه با 
چند نماينده مجلس ادعاي اوليه خود را پس گرفت. 
طبق گفته دادستان كل كشور نيز مشخص شد، 
خبر شكنجه كارگر شركت نيشكر هفت  تپه از اساس 
دروغ بوده و هيچ گونه ضرب و جرح و شكنجه اي در 

كار نبوده است. 
 اسماعيل بخشي يكي از نمايندگان كارگران شركت 
هفت تپه بود كه در جريان اعتراضات كارگران اين 
شركت بازداشت شد و پس از مدتي با انتشار پستي 
در صفحه ش��خصي خود در اينس��تاگرام مدعي 
ش��كنجه در دوران بازداش��ت و همچنين شنود 

تماس هاي تلفني شخصي خود شد. 
ادعايي كه استاندار و برخي از مقامات قضايي استان 
خوزستان، آن را شايعه دانستند و شكنجه اسماعيل 

بخشي را تكذيب كردند.  استاندار خوزستان هم در 
مصاحبه اي ادعاهاي بخشي را رد كرد و گفت: من 
موضوع شكنجه را از دس��تگاه هاي ذي ربط جويا 
ش��دم، آنها به شدت چنين مس��ئله اي را تكذيب 
كردن��د و گفتند: مدارك و مس��تنداتي در اختيار 
دارند كه شكنجه اي در كار نبوده و دليلي هم براي 

شكنجه شدن او وجود ندارد. 
ماج��را به مجلس هم كش��يده ش��د و طبق آنچه 
نمايندگان گفتند، اسماعيل بخشي كارگر مجموعه 
نيش��كر هفت تپه در جلس��ه اي براي رسيدگي به 
ادعاهايش صراحتاً اعلام كرد در طول ايام بازداشت 

مورد ضرب و شتم واقع نشده است. 
فاطمه س��عيدي در اين باره توضيح داد: يك روز 
پس از جلس��ه با آقاي بخش��ي، وزير اطلاعات  و 
معاونانش و مس��ئولان اداره كل اطلاعات استان 
خوزس��تان به مجلس آمدند و به تمام س��ؤالات 
نمايندگان حاضر در جلسه پاسخ دادند. آنها وقوع 
درگيري در هنگام انتقال متهم به اهواز را تأييد 

كردند، اما معتقد بودند اي��ن درگيري طرفيني 
بوده و به شكل ضرب و شتم متهم توسط مأموران 

نبوده است. 
حاشيه هايي كه ذوق زدگي رسانه هاي بيگانه را به 
همراه داشت به نشست خبري سخنگوي دستگاه 
قضايي رسيد و در نهايت با دستور رئيس قوه قضائيه 
به دادستان كل كش��ور در راستاي بررسي ادعاي 
ش��كنجه كارگر شركت نيش��كر هفت تپه نتيجه 

مشخص شد. 
 طبق گفته دادستان كل كشور نيز مشخص شد خبر 
شكنجه كارگر شركت نيش��كر هفت تپه از اساس 
دروغ بوده و هيچ گونه ضرب و جرح و شكنجه اي در 
كار نبوده است. حجت الاسلام و المسلمين منتظري 
دادستان كل كشور در اين باره توضيح داده است: 
چون اين فرد، يك فرد و كارگر عادي نبوده است، 
به لحاظ ارتباطاتي كه داشته و به لحاظ جرائمي كه 
مرتكب شده بود چه بسا براي سرپوش گذاشتن به 

آن جرائم، مسئله شكنجه را مطرح كرده است. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

 س�يدمحمد حس�يني توئيت زد:  از هم اس��تاني هاي خونگرم 
كرمان هم منصفانه )و نه متعصبانه( بايد دفاع كرد كه رفتار زشت پسر 
سيرجاني يا گل خوراندن به دو كودك، به مردم صميمي و مهربان ديار 
كريمان تعميم داده نشود. رهگذران ايراني و خارجي هم بر نجابتشان 

واقفند و البته منكر آثار شوم فرهنگ وارداتي نيستم!

  امير رئيسيان توئيت زد:  آقاي اژه اي در برنامه بدون توقف گفتند، 
يك راه فساد اينه كه قضات بعد از بازنشستگي پروانه وكالت مي گيرند و 
از رابطه استفاده مي كنند! بسيار خوب! حالا بفرماييد چرا وقتي كانون 
به يك قاضي پروانه وكالت نميده قوه قضائيه)دادگاه انتظامي قضات(يا 

مركز مشاوران قوه. ق خلاف تصميم كانون عمل مي كنه؟

  محمدي با انتش�ار اين عك�س توئيت كرد:  ام��روز براي تهيه 
گزارشي به علوم تحقيقات رفتم. هنوز نه گاردريل زده اند و نه اتوبوس هاي 

نوآورده اند. فقط اسم شركت از ماهان به واحد سير تغيير كرده.

  مهران ابراهيميان توئيت كرد:  گوس��فند زنده را با ارز ۱۲هزار 
توماني به خارج از كش��ور قاچاق مي كنيم، هوايي لاشه گوسفند را با 
هواپيما و ارز ۴ ه��زار و ۲۰۰ توماني وارد مي كنيم. اين وس��ط ها هم 

هواپيما تلفات مي دهيم. اين است اقتصاد دولتى نامتوازن.

  نادر فتوره  چي توئيت كرد:  رئيس»بنياد مستضعفان« مي گويد، او 
و معاونانش ماهي ۱۸- ۱9ميليون تومان حقوق مي گيرند. اين در حالي 
اس��ت كه حقوق پايه اي نظام براي »مس��تضعفان« در نظر گرفته يك 
ميليون و ۱۱۴هزار تومان است و قرار است با ۲۰درصد افزايش در سالي 
كه تورم ۳۰۰درصد افزايش يافت، بشود يك ميليون و ۳۰۰ هزار تومان. 

  محمد مطلق توئيت كرد:  برنج ظاه��ر فريبنده اي دارد درحالي 
كه ذرت حداقل پنج برابر برنج آب  مي خواهد. به علاوه س��نگ بس��تر 
زاينده رود در عمق چند متري حالت چيني دارد كه بعد از مصرف آب در 
شاليزار دوباره آن را به رود برمي گرداند. به همين دليل در طومار شيخ 

بهايي به بلوك لنجان و النجان اجازه داده شده برنج بكارند. 

 سيدامير س�ياح توئيت كرد:  ۳۰۰روز از سال9۷هم گذشت و 
ماده۲9 قانون برنامه را اجرا نكردند؛ آقايان مس��ئول كه مانع شفافيت 
حق��وق و مزاياتون هس��تيد! ش��ما از بيت المال حق��وق نمي گيريد؛ 

مي دزديد.

  فاطمه سادات بكائي با انتشار اين عكس توئيت كرد:  همسر 
شهيد حججي روز تولد حضرت زينب ازدواج مجدد كردن، متن تبريك 

پدر و مادر شهيد رو ببينيد و لذت ببريد!

  زهير موس�وي توئيت كرد:  فريد موسوي نماينده تهران ساعت 
۲بامداد براي رسيدگي به مشكلات مردم اوزون تپه بومهن رفت اونجا 
و مس��ئولان مربوطه رو مجبور كرد تا در محل حاض��ر و ظرف دو روز 
مشكلات را برطرف كنند. وقتي ميگيم ميدان بايد به جوونا واگذار بشه 

براي همينه. خدا قوت آقاي موسوي.

  اخي في الله با انتشار اين عكس توئيت كرد:  يه حركت جالب 
توي فلسطين وس��ط همه محروميت ها و س��ختي ها يه سري قفسه 
گذاش��تن هر كي چيزي ميتونه ميذاره هر كي هم چي��زي نياز داره 
برميداره، مثل ديوار مهرباتي خودمون ب��ردار هرچي نياز داري و بذار 

هرچي ميتوني. 

جوابيه »اوزان« به يادداشت »جوان«
مديرعامل: هيئت مديره مصوب خواهد کرد 

که فعاليت هاي آتي شرکت بدون مشكل باشد !
ادامه از صفحه اول

۴- ۲- فلسفه شركت  هاي دولتي كه از قضا در وزارتخانه هاي ديگر نظير 
وزارت بهداشت،  جهاد كشاورزي، دفاع و... نيز به صورت انحصاري فعاليت 
دارند، عدم برگزاري تشريفات مناقصه براي خريدار و سرعت بخشي به كار 
است و نگارنده اگر كوچك ترين اطلاعي از روند كار داشت متوجه مي شد كه 
مناقصه و تشريفات مرتبط به هر حال انجام مي پذيرد، ولي به جاي خريدار 
شركت مربوطه كه خود داراي كميس��يون مناقصه است با حضور اعضا 
مرتبط و حراست و... مناقصه يا ترك تشريفات را برگزار مي نمايد و به همين 
دليل ديگر نيازي به مناقصه مجدد نمي باشد و اين القا كه اصلاً مناقصه انجام 

نمي پذيرد به نوعي شبهه افكني و تشويش اذهان عمومي است. 
۵- ۲- اين شركت تمامي كالاهاي خود را با ارز دولتي وارد نموده و نه تنها 
هيچ چيزي را گران تر از قبل از تحريم ها نمي فروشد بلكه با درايت  هاي به 
كار بسته شده، حتي بعضاً ارزان تر هم به فروش مي رساند. به عنوان مثال 
همين CT اسكن كه شما اشاره كرديد در سال 9۲ حدود ۳ميليارد تومان 
به فروش مي رسيد. در سال جاري با كيفيت بالاتر و مدل بهتر زير ۲ميليارد 
تومان به فروش رفته است و اگر موردي از گرانفروشي اين شركت به يكي 
از بيمارستان  هاي تابعه سازمان يا مراكز ديگر وجود دارد به طور دقيق و 

شفاف اعلام تا بررسي شود. 
۶- ۲- درخصوص آش��فتگي در بازار دندانپزشكي لازم به ذكر است تنها 
يك محصول به نام آمالگام به اين شركت مربوط مي شود كه ترتيبي اتخاذ 
گرديده با وجود شرايط تحريم و اينكه ماده اصلي آن نيز فلز گرانبها مي باشد، 
ليكن در ايام تحريم اين محصول با بالاترين كيفيت و معادل نمونه امريكايي 
و اروپايي آن و به قيمت پايين تر از نمونه چيني ارائه و كشور را از اين بابت 

بي نياز نموده و دندانپزشكان در اين زمينه كمبود يا مشكلي ندارند. 
۳- درخصوص مسئله عدم الزام به مناقصه:

در تمام وزارتخانه ها و نه تنها تأمين اجماعي براي خريد از ش��ركت هايي 
كه ۵۱درصد يا بيشتر از آن متعلق به دولت يا نهادهاي عمومي غيردولتي 
مي باشد، برگزاري تشريفات مناقصه نياز نمي باشند كه يكي از دلايل آن 
در بند ۳- ۳ توضيح داده شد و مثلاً در وزارت بهداشت در بند دوم تبصره 

ذيل ماده ۵۵ آيين نامه دانشگاه ها به آن اشاره گرديده است. 
در س��ازمان تأمين اجتماعي نيز طبق بند الف ماده ۳۰ آيين نامه سابق 
همين مس��ئله تصريح گرديده بود لذا اين يك مس��ئله عمومي بوده و 
منحصر به شركت اوزان يا سازمان تأمين اجتماعي نيز نمي باشد و در تمام 
دس��تگاه ها وجود دارد. ليكن مدتي قبل و در اصلاح آيين نامه معاملات 
سازمان، بند الف ماده ۳۰ به بند الف ماده ۲۷ تغيير يافت از جمله آنكه ۵۱ 
درصد به ۱۰۰ درصد تغيير يافت آن هم به صورت مستقيم يا غيرمستقيم 
كه البته باز هم اين مش��كلي ايجاد نمي كرد زيرا ۱۰۰درصد سهام اين 
شركت متعلق به هلدينگ دارويي تأمين بود و غيرمستقيم شركت اوزان 
شركت ۱۰۰درصدي سازمان تأمين اجتماعي قلمداد مي گرديد تا اينكه 
هلدينگ براساس سياست  هاي دولت و وزير محترم كار شروع به واگذاري 
س��هام در بورس نمود و احدي از اعضاي هيئت نظارت معتقد بود كه با 
توجه به واگذاري بخشي از س��هام تيپيكو در بورس، شركت اوزان عملًا 
ديگر ۱۰۰درصدي نيست و هفته پيش اعلام نمود شركت مشمول بند 

الف ماده ۲۷ نمي گردد. 
پس تاكنون خريد از شركت اوزان توسط مؤسسات و سازمان بدون برگزاري 
مناقصه، بدون خدشه بوده و اگر ايرادي هم وجود داشته باشد، مربوط به 

آينده خواهد شد. 
۱- ۳- به فرض محال كه تخلفي نيز صورت گرفته باشد مربوط به خريدار 
بوده نه فروشنده زيرا آيين نامه فوق الذكر مربوط به خريدار است و شركت 
اوزان براس��اس آيين نامه خود كه آن نيز به تصويب هيئت مديره محترم 
سازمان تأمين اجتماعي رسيده است، عمل مي نمايد و مجري آيين نامه 
معاملاتي سازمان،  مراكز درماني هس��تند و اگر تكليفي در اين آيين نامه 
وجود داشته باشد، متوجه آن مراكز خواهد بود نه شركت اوزان و ربط تخلف 
عدم برگزاري مناقصه به اوزان در حكم تشويش اذهان عمومي بوده و لازم 

است عذرخواهي گردد. 
۲- ۳-در راستاي همين موارد و به همين دليل مديرعامل فقيد سازمان 
مصوبه ۱۷۲۰ هيئ��ت مديره س��ازمان كه به دليل وج��ود بخش  هاي 
ديگري مربوط به همان شركت الف كه ش��ما از آن دفاع نموده ايد – نه 
اوزان – مس��كوت مانده بود، را ابلاغ نمود و مقرر ش��د كه سهام شركت 
اوزان مستقيماً  به سازمان واگذار گردد كه به شس��تا نيز ابلاغ گرديد و 
روند ثبت آن در حال انجام است. لذا با اجرايي شدن اين مصوبه، مشكل 
مراكز درماني سازمان جهت خريد از شركت اوزان بدون الزام به برگزاري 

مناقصه، حل خواهد شد. 
۴- موضوعات ش��ركت الف كه در مقاله شما به آن اش��اره گرديده است؛ 
اين شركت تخلفات بس��يار زيادي داشت و دس��تگاه هاي نظارتي به آن 
ورود كرده و در اس��تيضاح وزير كار نيز چند بار نام آن برده ش��د. با ورود 
سازمان بازرسي به موضوع تخلفات شركت الف، تمامي اعضا هيئت مديره 
و مديرعامل شركت الف عزل گرديدند ليكن بدنه اجرايي آنها همچنان در 
شركت باقي هستند و با حاشيه سازي هايي نظير همين مقاله شما در طي 
شش ماه گذشته، شركت الف چهار مديرعامل را تجربه و در حال حاضر با 
سرپرست اداره مي شود و عملًا همان بدنه كارگزار شركت است و علي  رغم 
آنكه سازمان حوزه فعاليت آنها را به موضوع ديگري تغيير داده و شركت 
الف به يكي از هلدينگ  هاي شستا انتقال داده شده و صراحتاً از ورود به اين 
مقوله به علت سابقه تخلفات ش��ديد منع نموده است كماكان با حمايت 
امثال شما مشغول به كار اس��ت. لازم به ذكر است اگر منظور از اينكه آن 
شركت وفق مراد مديران عمل نمي كرد الزام آنها به قانون،  عدم تخلف و دور 
زدن قانون، عدم ورود به حوزه هاي غيرمرتبط و... است، بلي دلسوزان نظام 
و دستگاه هاي نظارتي و مديران ارشد سازمان به ايشان تذكر مي دادند ولي 

آنها عمل نمي كرده و هنوز هم اصرار به تكرار دارند. 
شركت الف در بسياري از سال ها زيان ده بوده و اندك سود آن نيز از طريق 
غيرقانوني و نزول پول به اشخاص حقيقي بوده كه بابت آن نيز ميلياردها 
تومان پول سازمان به دليل وجود دعاوي در مراجع قضايي معطل مانده و 
هنوز به شركت مسترد نشده است و در اين خصوص هم اصل كار خلاف 

بوده و هم تضامين اخذ شده جعلي بوده است. 
لازم به ذكر است سازمان بازرسي اتفاقاً درخصوص شركت اوزان از سازمان 
تأمين اجتماعي تثبيت مديريت فعلي را درخواست نموده است كه دليل آن 

شفافيت عملكرد، حسابرسي مقبول و عملكرد مطلوب فعلي بوده است. 
درخصوص ساير نهادها ش��رط ۱۰۰درصدي بودن مالكيت سهام وجود 
نداشته و معيار ۵۱درصد سهام درخصوص عدم الزام به برگزاري مناقصه 
رعايت مي ش��ود كه اتفاقاً  اكثر خريدهاي آن نهاد از طريق شركت اوزان 

انجام مي گردد. 
۵- با اين تفاسير مس��ئله كاملًا شفاف اس��ت و نتيجه گيري به شرح زير 

است: 
۱- ۵- يك قلم به مزد با مديران متخلف سابق شركت الف شما را گمراه 

نموده است. 
۲- ۵- هيچ تخلفي از سوي شركت اوزان صورت نپذيرفته است. 

۳- ۵- مراكز درماني سازمان پس از مصوبه هيئت مديره و اجرايي شدن آن، 
مشكلي جهت خريد از شركت اوزان نخواهند داشت. 

۴- ۵- ش��ركت اوزان جزو معدود شركت هايي اس��ت كه در ايام تحريم 
با مديريت صحيح حتي قيمت ه��ا را كاه��ش داده و در عرصه توليد نيز 
قيمت محصولات خود را با وجود كيفيت عالي به زير قيمت رقباي چيني 

رسانيده است. 
جوان: از توهين ها و عبارات زنن��ده مديرعامل محترم اوزان كه بگذريم، 
مستندات و توضيحات مربوطه در پاسخ به اين جوابيه نزد ما محفوظ است 

كه به دليل اطاله مطلب عجالتاً از ذكر آنها پرهيز مي كنيم. 

 رئيس مركز س��نجش آموزش و پرورش گفت: س��ازمان سنجش 
زمان كنكور را يك هفته تغيير داد و كنكور در هفته دوم تيرماه برگزار 

مي شود. 
 هيئت وزيران براي جبران خسارت حوادث پيش بيني نشده در پنج 

استان اعتبار و تسهيلات بانكي اختصاص داد. 
 معاون تحقيقات و فناوري دانش��گاه علوم پزشكي تهران با اشاره به 
اينكه پارك هاي علم و فناوري يكي از حلقه هاي مهم دانشگاه نسل سوم 
است، گفت: افزايش ثروت در جامعه از طريق ارتقاي فرهنگ نوآوري از 

اهداف ايجاد پارك علم و فناوري محسوب مي شود. 
 مسئول س��تاد راهبري انتخابات نماينده معلمان در شوراي عالي 
آموزش  و پرورش، زمان ثبت نام براي كانديداي عضويت در ش��وراي 

عالي آموزش  و پرورش را ۲9 دي  تا چهار بهمن ماه اعلام كرد. 
 مديركل فرهنگي و اجتماعي صندوق بازنشس��تگي كشوري اعلام 
كرد: مرحله چهارم وام ضروري بازنشستگان و وظيفه بگيران به مبلغ ۵ 

ميليون تومان به حساب حقوقي آنان واريز شد. 
 رئيس مركز امور بين الملل و مدارس خارج از كشور از بودجه ناكافي 
مدارس خارج از كشور در سال 9۸ با توجه به افزايش قيمت ارز خبر داد 
و گفت: در سال تحصيلي جاري آزمون اعزام معلمان به مدارس خارج 

از كشور نداريم. 

زهرا چيذري 
  گزارش  يک


